
خوشحال از پیروزی رستم یا اندوهگین از شکست سهراب؟خوشحال از پیروزی رستم یا اندوهگین از شکست سهراب؟

ایرانی  ترین سکوی زنان در المپیکایرانی  ترین سکوی زنان در المپیک
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گیلانغرب به درجۀ شهادت و جانبازی نائل شدند گرامی بادگیلانغرب به درجۀ شهادت و جانبازی نائل شدند گرامی باد
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سومین رویداد روز فناوری  

اطلاعات چگونه پایان یافت؟
 

درحالی  اطلاعات  فناوری  روز  داشت  گرامی  رویداد  سومین 
برگزار شد که مسئولان و فعالان حوزه ارتباطات بر این باور 
بودند فناوری اطلاعات در دنیا بسیار رشد کرده و در بخش های 
مختلف زندگی تاثیر گذاشته است. بنابراین با نگاهی با آینده 
یک  عنوان  به  همچنان  اطلاعات  فناوری  که  پذیرفت  باید 
نیروی محرکی و تحولی در تمامی عرصه های زندگی از آموزش 
و بهداشت گرفته تا صنعت و تجارت به پیشرفت خود ادامه 

خواهد داد.

هفته دوم مرداد ماه در حوزه ارتباطات با خبر و برگزاری مراسم 
گرامیداشت روز فناوری اطلاعات آغاز شد. روز فناوری اطلاعات 
به پیشنهاد سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران از سوی 
شورای عالی انقلاب فرهنگی نامگذاری و در تقویم رسمی کشور 
ثبت شده است، در پی آن تاکنون ۲ رویداد گرامیداشت طی دو 
سال گذشته برگزار شده و امسال نیز سومین دوره این رویداد،  

در شانزدهم مردادماه ۱۴۰۳ برگزار شد.

علی حکیم جوادی- رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور 
- در نشست خبری که اوایل هفته گذشته برگزار شد گفت: 
حوزه فناوری اطلاعات در دنیا بسیار رشد کرده و در بخش های 
مختلف زندگی تاثیر گذاشته است و بر اساس یک شعار، هر روز 
روز فناوری اطلاعات است. روز فناوری اطلاعات روز همه است 
و همه جای دنیا می گویند کسانی که در این زمینه کار می 

کنند باید تجلیل شود.

فناوری  روز  گرامیداشت  سومین  مراسم  در  همچنین  وی 
اطلاعات که سه شنبه برگزار شد تأکید کرد در این روز بزرگ 
لازم است به یادآوریم که پیشرفت های فناوری اطلاعات تنها 
با همکاری و تلاش جمعی ممکن شده است. هر موفقیتی که 
امروز در این حوزه مشاهده می کنیم نتیجه تلاش و زحمات بی 
وقفه پژوهش گران و مهندسان و متخصصان دلسوزی است که 
با اشتیاق به پیشرفت این  حوزه کمک کردند. بنابراین با نگاهی 
با آینده باید بپذیریم که فناوری اطلاعات همچنان به عنوان یک 
نیروی محرکی و تحولی در تمامی عرصه های زندگی از آموزش 
و بهداشت گرفته تا صنعت و تجارت به پیشرفت خود ادامه 
خواهد داد. ما باید با دیدی با باز و نگاهی نو به چالش ها و 
فرصت های پیش رو خود بنگریم و با به کارگیری فناوری های 
نوین به تحقق اهداف و آرمان های انسانی و اجتماعی بپردازیم.

در ادامه این مراسم سید محمدامین آقامیری- رئیس مرکز ملی 
فضای مجازی- نیز اظهار کرد سیاست کلی نظام، توسعه اقتصاد 
دیجیتال و فعالیت هرچه بیشتر بخش خصوصی در این حوزه 
است و در این زمینه، وظیفه بخش خصوصی بیش از بخش 

دولتی است.

به گفته وی شورای عالی فضای مجازی، برای تسهیم درآمد 
محتوا و خدماتی که در بستر فضای مجازی تولید می شود، 
مصوبه ای دارد که فرایند ابلاغ آن در حال انجام است و پس از 
ابلاغ، توسعه دهندگان خدمات و محتوا می توانند از هزینه ای 
که کاربر برای دریافت خدمات و محتوای آن ها پرداخت می کند 
منفعت ببرند. این اقدام  اقتصاد جدیدی را شکل می دهد که 
برخی از فعالیت هایی که امروز ریسک بالایی دارند را اقتصادی 

و کم ریسک می کند.

از دیگر خبرهایی که در این هفته منتشر شد می توان به 
ارائه بسته اینترنت رایگان به خبرنگاران اشاره کرد. ابتدای 
هفته دو اپراتور تلفن همراه اواسط هفته در اطلاعیه اعلام 
نیز  برای خبرنگاران  کردند بسته ۲۰۰ گیگابایتی یک ساله 

فعال شده است.

یاد و خاطره شهدا، 
به ویژه »شهید وارتان 

آقاخانیان« که
 18 آذر 64 به مقام 

شامخ شهادت نائل 
گشت، گرامی باد

کاناداواسترالیاهمکارینظامیشانراتقویتمیکنند
کاناداواسترالیابااشارهبهادعاهایچیندرآبهایمورد
مناقشهدردریایچینجنوبیاعلامکردندکههمکاریهای

نظامیودفاعیخودراافزایشخواهندداد.
بهگزارش»دنیایهوادار«بهنقلازرویترز،بیلبلروزیردفاع
کاناداگفتکهامنیتدرمنطقههندوپاسیفیکدچارچالش
شدهاست.ویهمچینپکنرابهتلاشبرایشکلدهی
دوبارهبهنظامبینالمللبرایپیشبردمنافعخودمتهمکرد.
بلرپسازگفتوگوهاییکهدرونکوورباریچاردمارلسوزیر
دفاعاسترالیاداشت،اظهارکردکهایندوکشوربرایحفظ

نزدیکتری بایدهمکاری هندوپاسیفیک منطقه در نظم
داشتهباشند.

ویبهخبرنگارانگفت:ماتوافقکردنباتعمیقهمکاریهای
عملیاتیتعاملمیاننیروهایمسلحخودراافزایشدهیم.
در چین افراطی ادعاهای آنچه به نسبت مارلس و بلر
دریایچینجنوبیوفعالیتنظامیپکندراطرافتایوان

خواندند،ابرازنگرانیکردند.
مارلساظهارکرد:همکاریمامبتنیبربازدارندگیاست.ما

تلاشمیکنیمکهازبروزمناقشهجلوگیریکنیم.
ایندیداردرحالیانجامشدکهنخستینرزمایشمشترک

فیلیپینباکانادا،استرالیاوآمریکاهفتهجاریدرآبهای
دریایچینجنوبیبرگزارشد.

آمریکاومتحدانشدرحالیدراینآبهادستبهرزمایش
مشترکزدندکهپکنمدعیسراسردریایجنوبیاستو
اینمنطقهازحساسیتامنیتیویژهبرایچینبرخوردار

است.
بهنوشتهبلومبرگپکنادعایمالیکتبر۲۷نقطهدرآب
هایموردمناقشهواقعدردریایجنوبیچینرادارددر
حالیکهمانیل۹نقطهازجملهجزایرتوماسشولدومرا

تصاحبکردهاست.

در برابر چین؛

اضافه  شدن سقوط بازارهای جهانی به بحران  های ژئوپلیتیک

سفیر جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون روسیه گفت: 
زمینه  در  کشورمان  پیشنهاد  از  بریکس  گروه  اعضای 
طراحی سازوکارهای تبادلات مالی که کشورهای عضو را از 

سازوکارهای غربی بی نیاز می کند، استقبال کردند.
کاظم جلالی در گفت و گویی در مسکو در تشریح چرایی 
ارائه این پیشنهاد گفت: در شرایط کنونی، شمار کشورهای 
تحت تحریم در جهان در حال افزایش است و غربی ها و در 
رأس آن  ها، آمریکایی ها تلاش دارند از ابزار تحریم به عنوان 

یک سلاح نهایت سوء استفاده را انجام دهند.
وی تصریح کرد:  بدترین نوع تحریم در حوزه بانکی و تبادلات 
پولی و بانکی است و از این رو، کشورهای تحت تحریم باید 

برای تقابل با این رویکرد غرب آماده باشند.
سفیر ایران در مسکو یادآور شد: بسیاری از سازوکارهای پولی 
و بانکی بین المللی در غرب متمرکز است. به عنوان مثال، 
وقتی از اف ای تی اف )FATF( صحبت می کنید، محل 
اصلی استقرار آن در فرانسه و آمریکا است؛ سایر مکانیزم ها 

در حوزه پولی و بانکی نیز همین گونه است.

نقش طراحی سازوکارهای جدید پولی و بانکی در ارتقای 
همکاری ها

جلالی گفت: کشورهای عضو گروه بریکس می توانند با 
طراحی سازوکارهای جدید پولی و بانکی در تبادلات متقابل، 

همکاری ها را ارتقا دهند.
وی افزود: وقتی این پیشنهاد را با مقامات کشور روسیه )به 
عنوان رئیس دوره ای گروه بریکس در سال ۲۰۲۴( و دیگر 
کشورهای عضو مطرح کردیم،  آن  ها از پیشنهاد ایران برای 
طراحی سازوکارهای جدید مالی در این گروه، استقبال کردند.
این دیپلمات جمهوری اسلامی ایران گفت: سازوکارهای 
اتصال  شامل  می تواند  بریکس  گروه  مالی  جدید 
پیام رسان های کشورهای عضو شود و حتی می تواند مباحثی 
همچون مبارزه با پولشویی در کشورهای عضو را دنبال کند؛ 

یعنی عملاً سازوکارها را بومی سازی کنیم.
این سازوکارها  این به معنای ملی کردن  ادامه داد:  وی 
کشورهای  اقدام  بومی سازی،  از  مقصود  بلکه  نیست، 
مستقل و تأثیرگذار در اقتصاد جهان برای ایجاد سازوکارها و 

سازمان های جدید است.

استقبال از پیشنهاد اتصال پیام رسان های بانکی 
کشورهای بریکس

جلالی ادامه داد: یکی از سازوکارهای در حال بررسی در 
پیشنهاد  این  از  که  است  پیام رسان ها  اتصال  بریکس، 

استقبال شده است و با قوت در حال پیگیری است.

ارز بریکس در دست بررسی است
سفیر ایران در مسکو گفت: با توجه به اینکه بیشتر مبادلات 
مالی در جهان با دلار و در رده های بعدی با یورو و یوآن 
عضو  کشورهای  میان  در  جدی  همت  می گیرد،  صورت 

بریکس وجود دارد که در مسیر دلارزدایی گام بردارند.
وی یادآور شد: جمهوری اسلامی ایران پیش از این ایده کار 
مشترک با ارزهای ملی و همچنین جایگزینی ارز دیگری 
در مقابل دلار را دنبال می کرد، چندین بار هم آقای پوتین 

)رئیس جمهور روسیه( این ایده را مطرح کرد.
جلالی اظهار داشت: اکنون این ایده که بریکس دارای ارز 

جداگانه ای باشد، در حال مطالعه و بررسی است.
وی افزود: با توجه به مؤثر بودن کشورهای عضو گروه بریکس 
بریکس،  ارز  درباره  تصمیم گیری  اقتصاد جهان، حتماً  در 

می تواند نقش مهمی در فرایند دلارزدایی داشته باشد.

پیشنهاد ایران به بریکس
سخنگوی وزارت امور خارجه پیش از این یادآور شد: ایران 
و روسیه در چارچوب تحکیم همکاری های دوجانبه به ویژه 
در حوزه اقتصادی و تجاری و تراکنش های مالی در طول 
سال های اخیر به توافق خوبی برای ایجاد تراکنش های مالی 

با استفاده از پول های ملی دو کشور دست  یافته اند.
راشاتودی  تلویزیونی  با شبکه  در مصاحبه  کنعانی  ناصر 
افزود: پیشنهاد جمهوری اسلامی ایران این است که این 
مدل همکاری های مالی،  بانکی و تجاری در چارچوب گروه 

بریکس، به همه اعضای این گروه تسری و توسعه یابد.
در این پیوند،  رئیس بانک مرکزی روسیه نیز اعلام کرد: 
کشورهای عضو گروه بریکس در حال تبادل نظر و کار بر روی 
ایجاد سیستم پرداخت برای کشورهای عضو این گروه است.
الویرا نابیولینا در این باره افزود: ایجاد سامانه پرداخت بریکس 
به عنوان پروژه ای کاملاً پیچیده در حال بحث و بررسی 
توسط کشورهای عضو است و تا نهایی شدن این مباحث، 
ما از روش ها و ابتکارات دیگر برای تسویه حساب های مالی 

همچون پلتفرم پل بریکس استفاده خواهیم کرد.
محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی نیز تیرماه ۱۴۰۳ 
در جمع فعالان اقتصادی روسیه با تاکید بر ضرورت توسعه 

همکاری های بانکی میان دو کشور و استفاده از ظرفیت های 
نهادهای منطقه ای و ارزهای محلی برای دوری جستن از 
تحریم های ظالمانه و سلطه دلار بر مبادلات مالی بین المللی 
خواستار تشکیل نهادی مشابه FATF میان کشورهای عضو 

بریکس شد.
پولی  پیمان  قرارداد  نخستین  امضای  از  همچنین  وی 
دوجانبه برای تبادلات تجاری میان ایران و روسیه خبر داد 
و اعلام کرد: زیرساخت معاملات توافقی ریال برون مرزی 
)ریال آفشور( در مرکز مبادله ارز و طلای ایران در آینده نزدیک 

افتتاح خواهد شد.
محسن کریمی معاون امور بین الملل بانک مرکزی هم چهارم 
مردادماه ۱۴۰۳ در سخنانی از طریق ارتباط ویدئوکنفرانس در 
سومین نشست معاونان مالی و بانک مرکزی کشورهای 
عضو بریکس که در شهر ریودوژانیرو برزیل برگزار شد، یادآور 
شد:  کاهش اتکا به دلار و افزایش استفاده از ارزهای محلی 
در تبادلات اقتصادی، استفاده از طرح تسویه حساب مالی 
چند جانبه میان اعضای بریکس و به کارگیری کانال های 
تبادل اطلاعات بانکی سریع و امن بریکس )پیام رسان های 
بانکی مستقل از سوئیفت( مورد تاکید اعضای بریکس قرار 

گرفته است.
برزیل،  مشارکت  با  سال ۲۰۰۶  نوظهور  اقتصادهای  گروه 
روسیه، هند و چین تأسیس شد. آفریقای جنوبی در سال 
۲۰۱۰ به این گروه پیوست و به دنبال آن، نام گروه از بریک به 
بریکس تغییر یافت. در دی ماه سال ۱۴۰۲ همزمان با ژانویه 
۲۰۲۴ میلادی و به دنبال پیگیری های دستگاه دیپلماسی، 
جمهوری اسلامی ایران همراه با مصر، اتیوپی، عربستان 
سعودی و امارات متحده عربی به صورت رسمی به این 
اتحاد پیوست. در این میان مشارکت عربستان سعودی در 
نشست های بریکس کمرنگ بوده است. به گفته کنستانتین 
ریاض  روسیه،  فدراسیون  شورای  رئیس  نایب  کاساچف 

همچنان در حال بررسی مشارکت در گروه بریکس است.

سفیر ایران در مسکو اعلام کرد؛ استقبال بریکس از پیشنهاد ایران برای تبادلات مالی

رویداد

منابع آگاه اعلام کرد که لوئیز ایناسیو لولا داسیلوا رئیس جمهور برزیل تصمیم گرفته است که در اقدامی تلافی جویانه سفیر 
نیکاراگوئه را از برازیلیا اخراج کند. یک مقام وزارت خارجه برزیل که نخواست نامش فاش شود، گفت این تصمیم پس از آن 
اتخاذ شد که نیکاراگوئه سه هفته پیش تهدید کرد، برئنو سوزا دا کاستا سفیر برزیل را اخراج می کند. سپس روزاریو موریلو معاون 
رئیس جمهوری نیکاراگوئه تایید کرد که سفیر برزیل، ماناگوا پایتخت نیکاراگوئه را ترک کرده است و سفیر آن کشور در برزیل 

نیز برای تصدی یک پست جدید در وزارت اقتصاد به نیکاراگوئه باز خواهد گشت.

برزیل سفیر نیکاراگوئه را اخراج می کند

سرمقاله

بین  الملل

یاسمین نسبتی
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امروزه مسائل محیط زیستی مانند تغییرات اقلیمی، آلودگی هوا و 
از بین رفتن تنوع زیستی به یکی از مهم ترین چالش های جهانی 
و تهدیدهای جدی برای ساکنان زمین تبدیل شده اند، در این میان 
سیاست های محیط زیستی در کشورهای توسعه یافته و در حال 
توسعه تفاوت های چشمگیری داشته که ریشه در عوامل اقتصادی، 

اجتماعی، فرهنگی و سیاسی دارد.
مهم ترین  از  یکی  به  زیستی  محیط  مسائل  امروز،  دنیای  در 
چالش های جهانی تبدیل شده اند. تغییرات اقلیمی، آلودگی هوا، از 
بین رفتن تنوع زیستی و بحران های آب و خاک، تهدیدهای جدی 
برای آینده کره زمین و ساکنان آن محسوب می شوند. در این میان، 
سیاست های محیط زیستی نقشی حیاتی در مقابله با این چالش ها 
ایفا می کنند. سیاست های محیط زیستی در کشورهای توسعه یافته 
و در حال توسعه تفاوت های چشمگیری دارند که ریشه در عوامل 
اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی دارد، این تفاوت ها نه تنها 
در نوع سیاست ها، بلکه در چالش ها و امکانات اجرای آن  ها نیز 
مشهود است. کشورهای توسعه یافته، با توجه به پیشرفت اقتصادی 
و فناوری خود، معمولاً از منابع مالی و فنی بیشتری برای اجرای 

سیاست های محیط زیستی برخوردارند.
این کشورها غالباً قوانین سختگیرانه تری در زمینه حفاظت از محیط 
زیست وضع کرده و از فناوری های پیشرفته برای کاهش آلودگی و 
بهبود کارایی انرژی استفاده می کنند. در مقابل، کشورهای در حال 
توسعه با چالش های متفاوتی روبرو هستند. این کشورها اغلب با 
مشکلات اقتصادی و اجتماعی حادتری مواجه اند و ممکن است 

حفاظت از محیط زیست را در اولویت های پایین تری قرار دهند.
در کشورهای توسعه یافته، سطح بالاتر درآمد سرانه و زیرساخت های 
اقتصادی پیشرفته تر، امکان سرمایه گذاری بیشتر در فناوری های 
سبز و اجرای سیاست های زیست محیطی سختگیرانه را فراهم 
می کند. همچنین، سطح بالاتر آموزش و آگاهی عمومی نسبت به 
مسائل زیست محیطی منجر به فشار اجتماعی بیشتر برای اتخاذ 

سیاست های حفاظتی می شود.
وجود طبقه متوسط قوی در این کشورها باعث می شود تا مردم 
تمایل بیشتری به پرداخت هزینه برای حفاظت از محیط زیست 
داشته باشند. در مقابل، کشورهای در حال توسعه اغلب با چالش های 
اقتصادی مانند فقر، بیکاری و کمبود زیرساخت های اساسی مواجه 
هستند که می تواند اولویت های آن  ها را به سمت رشد اقتصادی 
سریع، حتی به قیمت آسیب به محیط زیست، سوق دهد. عوامل 
فرهنگی نیز نقش مهمی در شکل دادن به نگرش ها و سیاست های 

زیست محیطی ایفا می کنند.
در برخی از جوامع، ارزش های سنتی و فرهنگی ممکن است بر 
حفاظت از طبیعت تأکید داشته باشند، در حالی که در جوامع دیگر، 
فرهنگ مصرف گرایی ممکن است غالب باشد. این تفاوت های 
فرهنگی می تواند بر میزان پذیرش سیاست های زیست محیطی در 
سطح جامعه تأثیر بگذارد. به عنوان مثال، در برخی از کشورهای 
توسعه یافته، فرهنگ حفاظت از محیط زیست به بخشی جدایی ناپذیر 
از هویت ملی تبدیل شده است، در حالی که در برخی کشورهای در 
حال توسعه، توسعه اقتصادی ممکن است به عنوان اولویت اصلی 

فرهنگی در نظر گرفته شود.
اجرای  و  تدوین  در  تعیین کننده ای  نقش  نیز  سیاسی  عوامل 
سیاست های زیست محیطی دارند. در کشورهای توسعه یافته، وجود 
نهادهای دموکراتیک قوی و سیستم های نظارتی کارآمد اغلب به 
تصویب و اجرای قوانین زیست محیطی قوی تر منجر می شود. در 

مقابل، در برخی کشورهای در حال توسعه، بی ثباتی سیاسی، فساد، 
یا اولویت های سیاسی متفاوت ممکن است مانع از اجرای مؤثر 
سیاست های زیست محیطی شود. به عنوان مثال، در کشورهایی 
مانند آلمان، سوئد و هلند، ساختارهای دموکراتیک قوی و ثبات 
سیاسی به ایجاد سیاست های زیست محیطی پایدار و بلندمدت 
کمک کرده است. در مقابل، در برخی کشورهای در حال توسعه مانند 
برزیل یا اندونزی، چالش های سیاسی می تواند مانع از اجرای مؤثر 

سیاست های زیست محیطی شود.
سیاست های  عموماً  توسعه یافته  کشورهای  انرژی،  حوزه  در 
جامع تری برای گذار به انرژی های تجدیدپذیر دارند. این کشورها با 
ارائه یارانه های قابل توجه و تنظیم قوانین حمایتی، سرمایه گذاری 
در انرژی های خورشیدی، بادی و زیست توده را تشویق می کنند. 
در  انرژی  کارایی  بهبود  برای  جامعی  برنامه های  همچنین، 
ساختمان ها و صنایع دارند. در مقابل، بسیاری از کشورهای در حال 
توسعه هنوز به شدت به سوخت های فسیلی وابسته اند. با این حال، 
برخی از این کشورها نیز گام های مهمی در جهت توسعه انرژی های 

چین  سرمایه گذاری  مانند  برداشته اند،  تجدیدپذیر 
در انرژی خورشیدی یا برنامه های هند برای 

گسترش انرژی بادی. در بخش صنعت، 
معمولًا  توسعه یافته  کشورهای 

استانداردهای سختگیرانه تری برای 
کنترل آلودگی و مدیریت پسماند 
دارند. این کشورها از فناوری های 
انتشار  کاهش  برای  پیشرفته 
و  می کنند  استفاده  آلاینده ها 
قوی تری  نظارتی  سیستم های 

قوانین  رعایت  از  اطمینان  برای 
زیست محیطی دارند.

در مقابل، کشورهای در حال توسعه 
اغلب با چالش برقراری تعادل بین رشد 

مواجه  زیست  محیط  از  حفاظت  و  صنعتی 
توسعه یافته  کشورهای  کشاورزی،  زمینه  در  هستند. 

به سمت شیوه های کشاورزی پایدارتر حرکت کرده اند. این شامل 
محدودیت در استفاده از آفت کش ها و کودهای شیمیایی، ترویج 
برای  دقیق  کشاورزی  فناوری های  اتخاذ  و  ارگانیک،  کشاورزی 

بهینه سازی مصرف آب و مواد مغذی است.
در کشورهای در حال توسعه، اولویت اصلی اغلب افزایش تولید 
مواد غذایی برای تأمین امنیت غذایی است. با این حال، برخی 
از این کشورها نیز در حال پذیرش روش های کشاورزی پایدارتر 
هستند، مانند سیستم های کشت تلفیقی که به حفظ تنوع زیستی 
کمک می کنند. در حوزه مدیریت شهری، کشورهای توسعه یافته 
بر توسعه »شهرهای هوشمند« و »شهرهای سبز« تمرکز کرده اند. 
این شامل سیستم های حمل و نقل عمومی کارآمد، ساختمان های 
سبز، فضاهای سبز شهری گسترده، و سیستم های مدیریت پسماند 

پیشرفته است.
در کشورهای در حال توسعه، چالش های شهری اغلب شامل رشد 
سریع و برنامه ریزی نشده شهرها، کمبود زیرساخت های اساسی و 
آلودگی شدید هوا است. در زمینه مدیریت تنوع زیستی، کشورهای 
از  حفاظت  برای  جامع تری  سیاست های  معمولاً  توسعه یافته 
جنگل ها، اکوسیستم های دریایی و تنوع زیستی دارند. این شامل 
برای  سختگیرانه  قوانین  گسترده،  شده  حفاظت  مناطق  ایجاد 
جلوگیری از جنگل زدایی، و برنامه های بازسازی اکوسیستم ها است. 

در کشورهای در حال توسعه، فشار برای بهره برداری از منابع طبیعی 
برای توسعه اقتصادی اغلب با نیاز به حفاظت از محیط زیست در 

تضاد است.
از طرف دیگر کشورهای در حال توسعه با چالش های متعددی در 
زمینه اجرای سیاست های محیط زیستی نیز مواجه هستند. یکی از 
مهم ترین این چالش ها، تعارض بین نیاز به رشد اقتصادی سریع و 

ضرورت حفاظت از محیط زیست است.
این کشورها اغلب با فشار زیادی برای ایجاد اشتغال، کاهش فقر و 
بهبود استانداردهای زندگی روبرو هستند، که گاهی منجر به نادیده 

گرفتن ملاحظات زیست محیطی می شود.
محدودیت منابع مالی چالش دیگری است که کشورهای در حال 
توسعه با آن مواجه هستند. اجرای سیاست های زیست محیطی 
و سرمایه گذاری در فناوری های سبز اغلب نیازمند هزینه های قابل 
توجهی است که این کشورها ممکن است توان پرداخت آن را نداشته 
باشند. کمبود دانش فنی و تخصص در زمینه های مرتبط با محیط 
زیست می تواند مانع دیگری در راه اجرای موفق سیاست های زیست 
محیطی باشد. ضعف در ساختارهای نهادی و قانونی 
نیز چالش دیگری است که کشورهای در حال 
بسیاری  هستند.  مواجه  آن  با  توسعه 
چارچوب های  فاقد  کشورها  این  از 
قانونی قوی برای حفاظت از محیط 
زیست هستند، و حتی در مواردی 
اجرای  دارند،  وجود  قوانین  که 
یا  به دلیل کمبود منابع  آن  ها 
مواجه  مشکل  با  اداری  فساد 

می شود.
فشارهای جمعیتی و شهرنشینی 
زیست  چالش های  نیز  سریع 
محیطی خاصی را برای کشورهای در 
رشد سریع  ایجاد می کنند.  توسعه  حال 
جمعیت و مهاجرت گسترده به شهرها منجر به 
گسترش حاشیه نشینی، افزایش آلودگی، و فشار بر منابع 
طبیعی می شود. مدیریت این چالش ها نیازمند برنامه ریزی دقیق 
شهری و سرمایه گذاری در زیرساخت های شهری است که اغلب 
فراتر از توان مالی و اجرایی این کشورهاست. وابستگی اقتصادی 
به صنایع آلاینده یا استخراج منابع طبیعی چالش دیگری است 
این  با آن مواجه هستند. تغییر  که کشورهای در حال توسعه 
الگوهای اقتصادی و حرکت به سمت مدل های پایدارتر می تواند 
با مقاومت های سیاسی و اجتماعی روبرو شود، زیرا ممکن است 
منجر به از دست رفتن مشاغل یا کاهش درآمدهای دولتی در کوتاه 

مدت شود.
در مقابل، کشورهای توسعه یافته تجربیات ارزشمندی در زمینه 
کشورهای  برای  می تواند  که  دارند  زیستی  محیط  سیاست های 
در حال توسعه آموزنده باشد. یکی از مهم ترین درس ها، اهمیت 
ایجاد چارچوب های قانونی قوی و نهادهای نظارتی کارآمد است. 
کشورهایی مانند آلمان و سوئد نشان داده اند که قوانین سختگیرانه 
زیست محیطی، همراه با مکانیسم های اجرایی قوی، می تواند به 

بهبود قابل توجه کیفیت محیط زیست منجر شود.
درس دیگر، اهمیت سرمایه گذاری در تحقیق و توسعه فناوری های 
سبز است. کشورهای پیشرو مانند دانمارک در زمینه انرژی بادی 
و ژاپن در زمینه خودروهای هیبریدی، نشان داده اند که چگونه 
نوآوری فناورانه می تواند هم به حفاظت از محیط زیست و هم به 

رشد اقتصادی کمک کند. تجربه کشورهای توسعه یافته همچنین 
اهمیت مشارکت عمومی و آموزش زیست محیطی را نشان می دهد.
در کشورهایی مانند هلند و کانادا، آگاهی عمومی بالا نسبت به 
اتخاذ  برای  اجتماعی  فشار  ایجاد  به  محیطی  زیست  مسائل 
سیاست های محیط زیستی قوی تر منجر شده است. کشورهای در 
حال توسعه می توانند با سرمایه گذاری در آموزش و ترویج فرهنگ 
سیاست های  برای  بیشتری  عمومی  حمایت  محیطی،  زیست 
خود جلب کنند. یکی دیگر از درس های مهم، اهمیت یکپارچگی 
سیاست های زیست محیطی با سایر حوزه های سیاست گذاری است.
کشورهای اسکاندیناوی نشان داده اند که چگونه می توان ملاحظات 
زیست محیطی را در تمام جنبه های سیاست گذاری، از برنامه ریزی 
شهری گرفته تا سیاست های صنعتی، ادغام کرد. این رویکرد جامع 
می تواند الگویی برای کشورهای در حال توسعه باشد تا از همان 
ابتدا، توسعه پایدار را در تمام ابعاد برنامه ریزی خود لحاظ کنند. 
تجربه کشورهای توسعه یافته نشان می دهد که گذار به اقتصاد سبز 
می تواند فرصت های اقتصادی جدیدی ایجاد کند. کشورهایی مانند 
آلمان و کره جنوبی با سرمایه گذاری در صنایع سبز، نه تنها به اهداف 
زیست محیطی خود دست یافته اند، بلکه در بازارهای جهانی نیز 
پیشتاز شده اند. این درس می تواند برای کشورهای در حال توسعه 
الهام بخش باشد تا محیط زیست را نه به عنوان مانعی برای توسعه، 

بلکه به عنوان فرصتی برای نوآوری و رشد اقتصادی ببینند.
با وجود تفاوت های موجود، مسائل زیست محیطی ماهیتی جهانی 
دارند و نیازمند همکاری و تلاش مشترک تمام کشورها هستند. 
برای بهبود وضعیت محیط زیست در کشورهای در حال توسعه، 
افزایش همکاری های بین المللی و انتقال فناوری از کشورهای 
توسعه یافته به کشورهای در حال توسعه می تواند به پر کردن شکاف 
فناوری و دانش کمک کند. تقویت نهادهای محیط زیستی و ایجاد 
چارچوب های قانونی قوی تر در کشورهای در حال توسعه ضروری 
است. این امر می تواند به اجرای بهتر سیاست های زیست محیطی 

و جلوگیری از تخریب محیط زیست کمک کند.
درباره مسائل  عمومی  آگاهی رسانی  و  آموزش  در  سرمایه گذاری 
زیست محیطی در کشورهای در حال توسعه اهمیت زیادی دارد. 
افزایش آگاهی عمومی می تواند به ایجاد فشار اجتماعی برای اتخاذ 
سیاست های زیست محیطی بهتر منجر شود. تشویق سرمایه گذاری 
در فناوری های سبز و انرژی های تجدیدپذیر می تواند به کشورهای 
در حال توسعه کمک کند تا مسیر توسعه پایدارتری را دنبال کنند. 
توسعه  در حال  بین کشورهای  تقویت همکاری های منطقه ای 

می تواند به اشتراک گذاری تجربیات و منابع کمک کند.
ایجاد مکانیسم های مالی بین المللی برای حمایت از پروژه های 
زیست محیطی در کشورهای در حال توسعه ضروری است. این 
می تواند شامل صندوق های اقلیمی جهانی و مشوق های اقتصادی 

برای حفاظت از منابع طبیعی باشد.
در نهایت، باید توجه داشت که بهبود وضعیت محیط زیست در 
کشورهای در حال توسعه نه تنها برای این کشورها، بلکه برای تمام 
جهان حیاتی است. تغییرات اقلیمی و تخریب محیط زیست مرز 
نمی شناسند و تنها با تلاش جمعی و همکاری جهانی می توان با 
این چالش ها مقابله کرد. کشورهای توسعه یافته باید مسئولیت 
بیشتری در حمایت از کشورهای در حال توسعه بپذیرند، در حالی 
که کشورهای در حال توسعه نیز باید تلاش کنند تا مسیر توسعه 
پایدارتری را دنبال کنند. تنها با چنین رویکرد همه جانبه و مشارکتی 
است که می توان امیدوار بود چالش های زیست محیطی جهانی به 

طور مؤثر مورد رسیدگی قرار گیرند.

»دنیای هوادار« از چالش  ها و راهکارهای سیاست  های محیط  زیستی کشورهای توسعه  یافته و درحال توسعه می  گوید؛

... اما این کجا و آن کجا!

»علیرضا رحیمی« -عضو شورای اسلامی شهر کرج- خواستار تشکیل باشگاه خبرنگاران مدیریت شهری شد و با تاکید بر اهمیت اطلاع رسانی عملکرد مدیریت شهری و تاثیر آن در افزایش 
آگاهی شهروندان از این امر همچنین کسب رضایت آنان به عنوان اصلی ترین سیاست مدیریت شهری در دوره ششم گفت: با تشکیل باشگاه خبرنگاران تحقق این مهم ممکن خواهد شد.

وی ضمن توضیح اینکه این باشگاه می تواند متشکل از پرسنل خبرنگار و دیگر خبرنگاران در رسانه های مختلف باشد، ادامه داد: هدف از تشکیل این باشگاه، ارائه عملکرد شفاف مدیریت 
شهری است. نایب رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر کرج در خصوص ایجاد این باشگاه گفت: پیشنهاد می  کنم لایحه ای در این زمینه تنظیم و به شورای شهر ارسال شود تا 

زمینه تحقق آن فراهم گردد.

باشگاه خبرنگاران مدیریت شهری تأسیس شود

شهر
سبز

مرجان بارانی
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»محمد غلام  نژاد« -مدیرکل بیمه سلامت استان تهران- گفت: با هدف ارایه پوشش خدمات بیمه ای به درمان زوج های نابارور، 
قرارداد همکاری با مرکز خدمات ناباروری رویان امضا شد. وی در این باره اظهار داشت: در راستای اجرای سیاست های کلی 
جمعیت و خانواده، اداره کل بیمه سلامت استان تهران با هدف دسترسی بیشتر بیمه شدگان گرامی به خدمات تشخیصی 
درمانی فوق تخصصی، اقدام به انعقاد قرارداد همکاری با مرکز درمان ناباروری رویان کرد. درپی تجربه موفق انعقاد قرارداد 
همکاری اداره کل بیمه سلامت استان تهران با بیمارستان فوق تخصصی خاتم الانبیاء )ص( عقد قرارداد همکاری با بیمارستان 

نیکان سپید و مرکز درمان ناباروری رویان ، گام بزرگی درجهت ارتقاء رضایت بیمه شدگان تحت پوشش است.

بیمه سلامت و مرکز خدمات ناباروری رویان قرارداد همکاری امضا کردند

تراژیک  البته  و  حساس  تکراری،  تقابل 
ناهید کیانی و کیمیا علیزاده در رقابت  های 
تکواندوی المپیک  ۲۰۲۴ و پس از آن صعود 
تاریخی دختر شایسته کشورمان به فینال و 
بود  اتفاقاتی  نقره توسط وی،  کسب مدال 
که باعث شد مردم ایران یک روز خاص و 
دراماتیک را در جریان سی و سومین دوره 

بازی های المپیک در پاریس شاهد باشند.
روز پنجشنبه و در جربان رقابت  های تکواندو 
وزن ۵۷- کیلوگرم زنان در المپیک ناهید 
کیانی در مبارزه نخست به مصاف »کیمیا 
علیزاده« از بلغارستان رفت. این دو ورزشکار 
چهار سال قبل هم در چارچوب بازی های 
المپیک توکیو با یکدیگر مبارزه کرده بودند 
که کیمیا علیزاده در آن مسابقه پیروز شده 
بود. این بار اما ناهید کیانی که برای جبران 
آن شکست به میدان آمده بود موفق شد 
در یک مسابقه بسیار حساس و نزدیک در 
ثانیه های پایانی مقابل هم بازی سابق خود 
به پیروزی دست یابد و راهی مرحله بعد 

شود.
کیانی در ادامه با پیروزی برابر حریفانی از 
تونس و لبنان به دیدار نهایی رسید و اگرچه 
در فینال برابر حریف سرسخت خود از کره با 
نتیجه ٢ بر صفر شکست خورد؛ با این وجود 
به اولین زنی تبدیل شد که در تاریخ ورزش 
ایران مدال نقره المپیک را کسب می کند. 
او بعد از کیمیا علیزاده و مبینا نعمت زاده 
بودند؛  برنز شده  مدال  به کسب  موفق  که 
سومین مدال تاریخ ورزش زنان ایران را در 
مسابقات المپیک به ارمغان آورد. اما صرفنظر 
از افتخار تاریخی بدست آمده برای کشورمان ، 
رویارویی دوباره ناهید کیانی و کیمیا علیزاده، 

یک قاب تلخ و تاثرانگیز دیگر را پیش روی 
مخاطبان قرار داد.

کیمیا علیزاده به عنوان نخستین مدال   آور زن 
ایرانی در تاریخ المپیک، چند سال پیش از 
کشور مهاجرت کرد. او دوره قبلی مسابقات 
المپیک، در قالب تیم پناهندگان در مسابقات 
تکواندو حاضر شد و به ناهید کیانی برخورد 
کرد؛ دوست و هم   تیمی سابقش. جدال دو 
ورزشکار زن از یک کشور زیر دو پرچم کار 

سختی است، با این حال آنچه دشواری   های 
صف   بندی  کرد،  دوچندان  را  داستان  این 
اجتماعی  شبکه های  در  که  بود  عظیمی 
کیمیا  از  هواخواهی  به  برخی  آمد.  بوجود 
علیزاده پرداختند و او را نمادی از اعتراض به 
سوءمدیریت ورزشی و مشکلات موجود در 
کشور دانستند و برخی نیز با زدن برچسب 
»وطن   فروش« به علیزاده، از کیانی حمایت 
کردند. آن مسابقه بازتاب   های بسیار زیادی به 
همراه آورد و تا مدت ها سوژه جنگ و جدل 

مجازی شد؛ تا جایی که کیانی کمی بعد از 
باخت در آن مسابقه، یک دردنامه منتشر کرد. 
از همه عجیب   تر اینکه گزارشگر مسابقه در 
طول رقابت، اسمی از علیزاده نمی   آورد و از 
او صرفا به عنوان »حریف کیانی« یاد می   کرد؛ 

اتفاقی که این هم تا مدت ها سوژه بود.
اما در پاریس ورق برگشت و کیانی با کامبک 
طلایی، هم باخت قبلی خود را جبران کرد 
و هم با کسب مدال نقره، دختر تاریخ ساز 

ورزش ایران لقب گرفت. اما به واقع برد ناهید 
کننده  تداعی  علیزاده  کیمیا  مقابل  کیانی 
پیروزی رستم و اندوه از شکست سهراب بود. 
سهراب حتی در لشگر توران نیز ایرانی است. 
چنانچه دیدیم که در طرح کمربند علیزاده، نام 

او به رنگ پرچم ایران نقش بسته بود.
در این بین واکنش حامد بهداد بازیگر مطرح 
کشورمان جالب و البته قابل تامل بود. وی 
با انتشار یک متن متفاوت به رقابت ناهید 
کیانی و کیمیا علیزاده در المپیک پاریس 

واکنش نشان داد. حامد بهداد نوشت: خدایا 
این چیه؟ واسه چی هی گریه م می  گیره؟ 
معنی  ش چیه؟ چی تو رویارویی این دو تا 
دختره؟ چیه که حس می  فهمه اما به زبون 
نمیاد؟ این چه پیروزیه هر بار که از طعم تلخ 
شکست هم بدتره؟ یه زخم هایی تا قیامت 

با ما است«.
آنچه مسلم است وقتی مهاجرت به یک 
ایرانیان،  و  شده  مبدل  عمومی  بحران 
پناهندگان  تیم  از  نیمی  دهنده  تشکیل 
ترین  لوحانه  ساده  هستند،  المپیک 
ورزشکاران  پناهندگی  فروکاستن  تفسیر 
تحقیر  اخلاقی،  و  شخصی  تصمیم  به 
کردن آن  ها و ندیدن ریشه های اجتماعی 
و ساختاری است. به واقع در تخفیف و 
هیچ  عمومی،  بحران  یک  سفیدشویی 

مزیت وطن دوستانه ای وجود ندارد.
علیزاده سال ها  از مهاجرت  این درست که 
می   گذرد و رقابت این دو تکراری بود. با این 
حال هر رودررویی یک ایرانی با یک ایرانی 
بر روح وطن و  دیگر در این قالب، زخمی 
هموطن است؛ چنان که امین میرزازاده هم که 
نخستین مدال کاروان ایران را به دست آورد، 
بعد از پیروزی بر صباح شریعتی، کشتی   گیر 
ایرانی   الاصل حاضر در تیم جمهوری آذربایجان 
در دیدار رده   بندی، او را روی دوش خود بلند 
کرد تا این گونه به خداحافظی غریبانه یک 
هموطن، بیرون از وطن کمی رنگ و جلا 
بدهد و یا درست که صدا و سیما صحنه در 
آغوش گرفتن ناهید کیانی و کیمیا علیزاده 
پس از مراسم اهداء مدال را سانسور کرد؛ اما 
این دو نشان دادند که رقابت تمام شده و این 
رفاقت هاست که می ماند و اینگونه بود که 
ایرانی ترین سکوی زنان در تاریخ المپیک در 

یک قاب ماندگار شد.

خوشحال از پیروزی رستم یا اندوهگین از شکست سهراب؟

ایرانی  ترین سکوی زنان در المپیک

»اسلامی«: 

دستور کار ما 
سیاست»درهای باز« 

در صنعت هسته ای است
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران با بیان اینکه نظام استکبار 
مخالف پیشرفت صنعت هسته ای ایران است، گفت: جریان 
استکبار در حالی ایران را به پنهانکاری صنعت هسته ای متهم 
می کند که سیاست درهای باز در دستور کار جمهوری اسلامی 

ایران قرار دارد.

به گزارش »دنیای هوادار«، محمد اسلامی روز پنجشنبه در 
افتتاحیه همایش ملی »نقش و کاربرد فناوری هسته ای در 
نظام سلامت« با اشاره به سند بیست ساله برنامه هسته ای ایران 
گفت: با همکاری دانشگاه ها تلاش شده است تا تاثیر دانش و 

فناوری هسته ای در زندگی مردم ملموس باشد.

اسلامی در ادامه با شرح جنایات بی سابقه رژیم صهیونیستی 
علیه مردم بی دفاع غزه اظهار داشت: امروز با وجود سرکوب 
رسانه ای، دامنه جرم و جنایت صهیونیسم در غزه به گوش جهان 

رسیده است.

وی با تاکید بر اینکه امروز حمایت از مردم مظلوم غزه اهمیت 
یافته و فلسطین تبدیل به مساله اول دنیا شده است، گفت: بعد 
از ماه ها بمباران و محاصره غزه به بهانه مبارزه با حماس و آزادی 
گروگان های اسرائیلی، رژیم صهیونیستی به هیچ یک از اهداف 
خود نرسیده و تنها با ریختن بمب بر سر مردم، موجب شهادت 
بیش از ۴۰ هزار شهید و زخمی شدن ۹۰ هزار نفر از مردم مظلوم 
غزه شده است در حالی که بیش از نیمی از این افراد را زنان و 

کودکان تشکیل می دهند.

ایران جزو سه کشور برتر در حوزه رادیوداروها

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران در ادامه درخصوص برگزاری 
همایش ملی »نقش و کاربرد فناوری هسته ای در نظام سلامت« 
گفت: برای ما بسیار حایز اهمیت است که فناوری هسته ای به 
عنوان پیشران توسعه علم و فناوری با تاثیرگذاری ژرف در همه 
بخش ها و رشته ها بیش از پیش معرفی شود تا به این نحو 
بتوانیم با توسعه تحقیقات نتیجه گرا، تاثیر علم و فناوری را 
به وسیله طراحی و ساخت سامانه و افزایش ظرفیت ها وارد 

زندگی مردم کنیم.

وی افزود: یکی از ظرفیت های مهم در این زمینه، مربوط به حوزه 
رادیوداروهاست و امروز با افتخار و اقتدار می توان اعلام کرد که 
ایران در این زمینه در زمره سه کشور برتر جهان قرار دارد؛ این 
مسئله اغراق نیست و نشریات و مجلات معتبر دنیا در این حوزه 

به این موضوع اشاره داشته و به آن اذعان دارند.

اسلامی تصریح کرد: همچنین در حوزه آب سنگین، جمهوری 
اسلامی ایران توانسته در اقلام دوتره و به ویژه در حوزه دارو و 
سلامت، انقلاب ایجاد کند. اکنون آب سنگین تولید شده در 
ایران رتبه اول کیفیت دنیا را از آن خود ساخته و همچنان در 

حال گسترش این محصول هستیم.

اکنون ۶۰  کرد: هم  تاکید  ایران  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
رادیودارو در کشور در حال تولید و توزیع است و ۲۰ رادیوداروی 

دیگر در مرحله آزمایش های بالینی قرار دارد.

معاون رئیس جمهور در خصوص صادرات رادیوداروهای تولید 
ایران به سایر کشورها گفت: رادیوداروهای تولید ایران ظرفیت 

صادرات دارند و هم اکنون به کشورهای دیگر صادرات داریم.

اسلامی یادآور شد: با توجه به نیمه عمر کم رادیوداروها حتما 
باید یک شبکه پروازی وجود داشته باشد تا در سریع ترین زمان 

ممکن آن ها را به کشورهای مقصد برساند.

انرژی

داستان جلد

جامعه

رئیس پلیس راهور فراجا گفت: قبوض جرایم رانندگی که 
پیش از ابلاغ نرخ جدید ثبت شده است، در صورت عدم 

پرداخت با همان قیمت گذشته افزایش می یابد.
به گزارش »دنیای هواددار«، سردار سید تیمور حسینی 
اظهار داشت: جریمه های تخلفات رانندگی که پیش از 
اصلاح نرخ ثبت شده است، با همان قیمت سابق دوبرابر 

خواهد شد.
قبوض  به  مربوط  را  جریمه ها  دوبرابری  افزایش  وی 
تسلیمی دانست که طی مدت مشخص پرداخت نشوند.

همچنین رئیس پلیس راهور فراجا از رانندگان خواست تا 
تحت هیچ شرایطی از محدودیت های قانونی عبور نکنند 
و دست به تخلفات به خصوص تخلفات حادثه ساز نزنند.

صورت  در  جرایم  دوبرابری  افزایش  حسینی،  سردار 
از  یکی  تنها  را  شده  تعیین  زمان  در  نشدن  پرداخت 
راهکارهای قانونی برای جلوگیری از تخلفات رانندگی به 

خصوص تخلفات حادثه ساز عنوان کرد و افزود: اقداماتی 
همانند  نیز  خودرو  طولانی  و  موقت  توقیف  جمله  از 

گذشته در دستور کار قرار دارد.
وی بر تشدید نظارت و رصد پلیس برای جلوگیری از 
تخلفات تاکید کرد و گفت: پلیس راهور خود را مکلف 
می داند برای ارتقای امنیت روانی جامعه و تردد ایمن، 
قانون را به طور کامل اجرا کند و در این مسیر با کسانی 

که با جان مردم بازی می کند؛ اغماض نخواهد کرد.
دولت با هدف بازدارندگی نرخ جریمه مربوط به تخلفات 
رانندگی، مبالغ جریمه ها را در سال جدید مورد بازنگری 
قرار داد که سرانجام نرخ های جدید از ۲۳ تیرماه اجرایی 
شده است. در جدول نرخنامه جدید در مجموع نرخ ۱۷۴ 
عنوان تخلف رانندگی در سه سطح »کلانشهرها، مراکز 
استان ها، جاده های بین شهری و مناطق آزاد تجاری و 
صنعتی«، »سایر شهرها« و »روستاها و راههای روستایی« 

مورد بازنگری قرار گرفته اند.
رانندگی، سبقت  در  پرخطر  نرخنامه جدید، حرکات  در 
غیرمجاز، دنده عقب، سبقت غیرمجاز، رانندگی در حالت 
مستی و غیرارادی و نیز عبور از چراغ قرمز بیشترین مبالغ 

جریمه ها را به خود اختصاص داده اند.
برای نمونه هرگونه حرکات نمایشی مانند دور زدن درجا 
و یا حرکت موتور سیکلت روی یک چرخ و نیز حرکت 
به طور مارپیچ اگر در کلانشهرها صورت گیرد، ۵۰۰ هزار 
تومان، در سایر شهرها ۴۰۰ هزار تومان و در روستاها ۲۵۰ 

هزار تومان جریمه دارد.
همچنین برای رانندگی با وسیله نقلیه دودزا ۲۰۰ هزار 
تومان، استفاده نکردن از کلاه ایمنی راکبان موتورسیکلت 
و کمربند ایمنی راننده و سرنشین وسایل نقلیه ۱۵۰ هزار 
جریمه  تومان  هزار   ۱۵۰ نامه  بیمه  نداشتن  و  تومان 

تعیین شده است.

خلافی قبلی رانندگی با چه نرخی دوبرابر می شود؟

فرهاد غلامعلی
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با اعلام مسئولان برگزاری، بازی های ۲۰۲۴ پاریس پرتماشاگرترین المپیک تاریخ شد.
دیمین راگو، مدیر بازرگانی کمیته سازماندهی بازی های المپیک پاریس، اعلام کرد المپیک ۲۰۲۴ پرتماشاگرترین 
بازی های تاریخ شده است و ۹.۵ میلیون بلیت برای این بازی ها فروخته شد. رقم قبلی بلیت های فروخته شده متعلق 
به بازی های المپیک ۹۶ آتلانتا بود که ۸.۳ میلیون بلیت فروخته شد. راگو همچنین افزود: روزانه ۲۰ هزار بلیت برای 
پارالمپیک فروخته می شود.بازی های المپیک از پنجم مرداد شروع شده است و یکشنبه پیش رو در پاریس به پایان 

می رسد و در ادامه بازی های پارالمپیک در پایتخت فرانسه برگزار می شود.

پاریس ۲۰۲۴ پرتماشاگرترین المپیک تاریخ شد

رئیس فدراسیون والیبال، در نشست خبری 
اخیر با اشاره به تضعیف تیم ملی بزرگسالان 
مربی  تعیین  برای  فدراسیون  پیگیری  و 
سطح بالای والیبال دنیا گفت: با مربی درجه 

۲ قرارداد نمی بندیم.
سیدمیلاد تقوی رئیس فدراسیون والیبال 
سرمربی  درمورد  ایران  اسلامی  جمهوری 
تیم ملی والیبال ایران و رقابت با تیم ژاپن 
برای انتخاب سرمربی اظهار کرد: متأسفانه 
شرایط برای مذاکره با مربیان بزرگ دنیا کمی 
سخت و علاوه بر شرایط مالی، کار مذاکره 
نیز دشوار شده است. البته تا چند روز دیگر 
اوضاع بهتر خواهد شد و مذاکره با مربیانی 
که جزو بهترین های جهان هستند را دنبال 

می کنیم.
وی افزود: فیلیپ بلین با یکی از تیم های 
باشگاهی کره جنوبی به توافق رسیده است 
و ما با شش گزینه در حال مذاکره هستیم 

که پنج  نفر آن  ها جزو بهترین ها هستند.
تقوی صادقانه از پسرفت والیبال در رده سنی 
بزرگسالان یاد کرد و افزود: ژاپن با فیلیپ 
بلین خیلی پیشرفت محسوسی کرده است.

وی الگوبرداری از طرح های زمان مرحوم 
راند و  یزدانی خرم سخن  حاج محمدرضا 
تصریح کرد: یزدانی خرم والیبال را از صفر 
و از زیر بنا آغاز کرد که به یقین کارش از ما 
سخت تر بود. اما پس از یک دوران طلائی در 

حال حاضر والیبالِ تضعیف شده ای داریم.
صراحت  به  والیبال  فدراسیون  رئیس 
اذعان کرد، در کجای دنیا تیم های والیبال 
نوجوانان و جوانان قهرمان و نایب قهرمان 
اما در رده سنی  آسیا و جهان می شوند. 
ما  گردند؟  می  مواجه  افت  با  بزرگسالان 
تمامی  در  که  داشتیم  نسلی  گذشته  در 
مسابقات از آن  ها استفاده می کردیم، اما 
در  جدی  معضل  پروری  جانشین  اکنون 
والیبال ما شده است. مرحوم یزدانی خرم 
طرح های خوبی داشت و ما هم براساس 
آن در حال طراحی هستیم تا ساختارسازی 
کنیم. باید قبول کنیم پتانسیل های خوبی 
داشتیم اما نتوانستیم استفاده بهینه ای از 

آن  ها به عمل آوریم!
دوسال  در  متأسفانه  کرد:  خاطرنشان  وی 
گذشته در رده تیم ملی بزرگسالان تضعیف 
شدیم و باید آن را تقویت کنیم. لذا مربی 
تمرین دهنده نمی خواهیم، باید سرمربی 
خوبی در اختیار داشته باشیم که با استفاده 
از مربیان خوب ایرانی از جمله پیمان اکبری 
چهار سال به او زمان بدهیم وبا برنامه ریزی 
مدوّنی پیش برویم. تشکیل تیم ملی )ب( 

نیز از اهمیت زیادی برخوردار است.
وی ادامه داد: همیشه به ما می گویند چرا 
رده نوجوانان و جوانان  قهرمان آسیا و جهان 

می شوند اما در تیم ملی بزرگسالان، کارایی 
لازم را ندارند؟ باید بگویم به این خاطر است 
بار نسل  پایه هر دو سال یک  رده  در  که 
این  بزرگسالان  رده  در  اما  کند  تغییر می 
اتفاق رُخ نمی دهد. این حلقه مفقوده در رده 
بزرگسالان است، ما باید یک تیم ملی )ب( 
داشته باشیم که فقط تمرین کننده نباشد 
و به مسابقات مختلف اعزام شود. که این 
برنامه در کوتاه مدت جواب نخواهد داد و به 

برنامه بلند مدت نیاز دارد.
تقوی در واکنش به انتخاب مربی برای تیم 
در حال حاضر سراغ هر مربی  ملی گفت 
بزرگ دنیا برویم با یک تیم باشگاهی قرارداد 
دارد. راه حلش این است که یک مربی درجه 
یک حداقل برای یکسال بیاوریم تا در ایران 

مستقر شود.
وی افزود: با هر مربی هم که مذاکره کرده ایم، 

تیم  با  نمی توانید  آینده  سال  از  گفته ایم 
باشگاهی قرارداد ببنیدید. ما آمادگی این را 
داریم قیمت بالاتری پیشنهاد دهیم، ضمن 

اینکه مربی تحمیلی را هم نمی پذیرم.
برخی   در  گفت:  والیبال  فدراسیون  رئیس 
ما  به  را  مربی  دو  خواهند  می  ها  رسانه 
تحمیل  کنند، که من اجازه نمی دهم این 
اتفاق رخ دهد و کسی را به ما تحمیل کنند. 
شاید اگر رسانه ها این دو نفر را مطرح نمی 
کردند با آن  ها وارد مذاکره می شدم اما اکنون 

نه.
تقوی در واکنش به این موضوع که برخی 
می گویند بازیکنان تیم ملی از نظر فرهنگی 
خوب برخورد نمی کنند گفت: ما به این 
بازیکنان  ایم؟  داده  چیزی  چه  بازیکنان 
به  بودند و مدام  اردو  در  نوجوان دو سال 
تیم های مختلف رفتند، این بازیکنان در 
کنار خانواده، دوستان خود نبودند، به مدرسه 

نرفتند و از نظر ذهنی روی آن  ها کار نکردیم. 
یک نوجوانان گمنام را به تیم ملی آوردیم که 
همه نگاه ها روی او معطوف شد و قرارداد 
میلیاردی بست. نتیجه اش همین می شود 

که شده است.
استفاده از روانشناس در کنار تیم های پایه 
تصمیم  من  گذشته  در  که  است  درست 
گیرنده نبودم اما در تیم قبل بودم و نمی 
خواهم خودم را مقصر ندانم، اما الان برای 
تیم پایه برنامه داریم. تصمیم گرفتیم یک 
روانشناس متخصص در کنار تیم های پایه 
داشته باشیم تا بتواند از نظر ذهنی روی این 

بازیکنان کار کند.
تقوی به برنامه چهار سال آینده اشاره کرد 
باید متناسب  و گفت: سرمربی تیم ملی 
با والیبال ایران باشد، انتخابمان هم نباید 
تحت فشار باشد. از طرفی برای  سه نفر از 

مربیان بزرگ برنامه ۴ ساله فرستاده ایم. باید 
ببینیم انتقال نسل مهم است یا ارتقاء نسل 
و تصمیم نهایی تا ۱۵ شهریور مشخص می 

شود.
وی خاطرنشان کرد: البته دستمان خیلی هم 
باز نیست. یکی از بهترین گزینه هایی که 
می توانستم بیاورم و در خیلی از فاکتورها 
گفت  اخیر  روز  چند  همین  در  بود  اول 
خانواده ام اجازه نمی دهند بیایم. با دو نفر 
دیگر در مرحله مالی هستیم و به بقیه هم 
می گویم در حال مذاکره با سایر گزینه ها 
هستیم چون زمان نداریم. تمام تلاشمان را 
می کنیم تا به قولی که داده ایم عمل کنیم 
و تا ۱۵ شهریور مربی تیم ملی  را انتخاب 

می کنیم.
تقوی در مورد انتخاب »لی دو هی« سرمربی 
تیم ملی والیبال بانوان گفت: ما در مورد تیم 
ملی والیبال بانوان مشکلات زیادی داریم، 

تیم در رنکینگ پایینی قرار دارد، با مشکلات 
اقتصادی و سیاسی بیشتری روبه  روست و 
به خاطر تبلیغات نادرست جهانی، تیم بانوان 
با چالش های زیادی مواجه است. ضمن 
اینکه تعداد مربیان خوب کمتری در بخش 
زنان داریم. البته آقای پارک مربی سابق تیم 
ملی بزرگسالان ایران این مربی خانم را به ما 
معرفی و پیشنهاد کرده است درحالی  که ما 
ابتدا به دنبال مربی کوبایی بودیم. او مربی 
کره ای است و از نظر رنکینگ جایگاه بالاتری 

دارد.
وی گفت: امروز از نظر مسائل فنی نمی 
توانیم از لی تعریف کنیم. از نظر شخصیتی 
او بسیار قابل احترام است. اما از نظر فنی 
فعلاً به قولی مانند هندوانه سربسته می 
ماند. همه تیم ها زیر نظر او هستند. لی 
شش ماه اول سال با تیم بزرگسالان کار می 
کند و در شش ماه دوم سال کار نظارت و 
استعدادیابی را برعهده دارد. ضمن اینکه ما 
در طول دو دهه گذشته با مربیان بانوان در 

ایران نتیجه مطلوبی نگرفتیم.
تقوی در واکنش به اینکه شنیده شده پیمان 
اکبری و توتولو دو گزینه ثابت برای حضور 
در کادرفنیِ سرمربیِ جدید تیم ملی خواهند 
بود، گفت: ما نمی توانیم مربی جوان کم 
تجربه بیاوریم و در تیم ملی بزرگسالان جزو 
کادر فنی قرار دهیم تا آموزش ببیند. تیم 
ملی بزرگسالان جای آموزش نیست. آن  هایی 
که می گویند پیمان اکبری، بهروز عطایی، 
فلان مربی نباشد پس چه کسی باید باشد؟ 
من باید بهترین مربیان را بگذارم. توتولو هم 
جزو کمک مربیان بزرگ دنیاست. بله پیمان 
اکبری قطعاً جزو گزینه های ما خواهد بود. 
امیر خوش خبر نیز قطعاً سرپرست تیم. 
را  ایرانی  دستیار  نمی تواند  خارجی  مربی 
نپذیرد چون مربیان ما با روحیات بازیکنان 

بیشتر آشنایی دارند.
وی اضافه کرد: ما در نقطه صفر نیستیم، 
فدراسیون پول و ایده و برنامه دارد و باید 
قبل  سال  های  شرایط  به  کنیم  تلاش 
برگردیم. اینکه تصور کنیم چون والیبال ما 
از روزهای اوج فاصله دارد، مربیان بزرگ به 
ایران نمی آیند، درست نیست. ما از 3 مربی 
بزرگ و برنامه 4 ساله با یکی دو مربی به 
رایزنی پرداختیم و در حال بررسی مسائل 

مالی هستیم.

در باب حرف  های رئیس فدراسیون والیبال در نشست خبری؛

صداقت در گفتار!

داستان جلد

ورزشی

اصغر قلندری

 
فدراسیونِ پنج  ستاره شد 

شركت نگهداری و توسعۀ اماكن ورزشی؛

مديريت دارایی فيزيکی 
در ورزش وظيفه كيست!؟ 

در اين فوتبال همه چيز ديده بوديم الا اينكه فدراسيون فوتبال 
بشود شركت نگهداری و توسعه اماكن ورزشی! كجاي دنيا ديديد 
رئيس فدراسيون فوتبال و زيرمجموعه آن دنبال بازسازی و تجهيز و 
آماده سازی ورزشگاه ها باشند كه در ايران آقای تاج و همكارانش 

همه هم و غم خود را هفته هاست صرف اين موضوع كرده اند؟

توسعه  و  نگهداری  و مأموريت سازمانی شركت  ذاتی  رسالت 
چيست؟ آيا فقط بايد پروژه تعريف كند كه يا ناتمام بماند و يا 
مثل ورزشگاه قم چندين و چندبار در دولت های مختلف افتتاح 
شود؟ چرا امروز فدراسيون فوتبال بايد برای برگزاری مسابقات 
نگرانی داشته باشد و ايضا تيم های حاضر با چالش مواجهه شوند؟ 
اينكه زيرساخت ها ايراد دارد و متناسب سازی نشده، حرف تازه ای 
نيست، اما نگهداشت اماكن ورزشی يا به عبارتی، مديريت دارایی 
فيزيكی در ورزش اصل بسيار مهم و حائز اهميتی است كه بنظر 
می رسد در ورزش ما نه تنها جايگاهی ندارد كه انگار علم آن را هم 
ندارند.  دربارۀ آنچه امروز نظاره گر هستم بايد اعتراف كرد؛ شام و 
ناهار صد دست اما آفتابه لگن هيچی!  اين ها نتيجه انتصابات غلط 
است! انتصابی كه يک تهيه كننده برنامه به صرف اينكه در ستاد 
يكی از آقايان فعاليت داشته و در رأی اعتماد وزير وقت نقش 
آفرين بوده)!( بدون هيچ سابقه مهندسی عمران، مديريت ورزشگاه 
را عهده دار می شود، مديرعامل شركت نگهداری و توسعه اماكن 
ورزش و يا مدير ورزشگاه و آن هایی كه از دانش و علم مربوطه 
برخوردارند يا خانه نشين می شوند يا به كار گرفته نمی شوند! چون 
به قول معروف تو تسبيح نيستند. اميدوارم دولت وفای آقای دكتر 
پزشكيان حداقل در اين زمينه شعاری عمل نكند.  ورزش همانقدر 
كه در زيرساخت ها ايراد دارد، به دانش مديريت دارایی فيزيكی هم 
نياز دارد كه مثل امروز فدراسيون فوتبال و تيم های مطرح نظير 
استقلال، پرسپوليس و سپاهان برای بازی رسمی خانگی كاسه 
چه كنم، چه كنم دست نگيرند! استقلال، پرسپوليس و سپاهان 
دنبال افزايش سقف برای بازيكنان بی كيفيت هستند، اما يک 
ورزشگاه برای بازی ندارند. بدتر از همه اين است كه سرمربی تيم 
ملی )كه در اصفهان شاهد بازی سپاهان در آن چمن بی كيفيت 
بوده( درخواست كرده از ورزشگاه های امارات برای ميزبانی تيم 
ايران استفاده كنيم!  خنده تلخ من از گريه غم انگيزتر است ... كارم 

از گريه گذشته بدان می خندم

دیدگاه

مربی  هر  سراغ  حاضر  حال  در 
تیم  یک  با  برویم  دنیا  بزرگ 
حلش  راه  دارد.  قرارداد  باشگاهی 
این است که یک مربی درجه یک 
در  تا  بیاوریم  یکسال  برای  حداقل 

ایران مستقر شود.

مجید سعیدی

درخواست عضویت یامی در کیک بوکسینگ واکو ایران 

از  ای  نامه  ارسال  با  بوکسینگ،  کیک  ورزشکاران  از  یامی  آیدا 
درخواست عضویت خود در کیک بوکسینگ واکو ایران خبر داده 
است. متن این نامه به شرح ذیل است: اینجانب آیدا یامی از 
ورزشکاران کیک بوکسینگ در ایران که تاکنون در فدراسیون انجمن 
های ورزشهای رزمی در سبک الیت کیک بوکسینگ فعالیت داشته، 
بدینوسیله انصراف خود را از ادامه هرگونه همکاری با فدراسیون 
انجمن های ورزشهای رزمی  )سبک الیت کیک بوکسینگ( اعلام 
داشته و از انجمن کیک بوکسینگ واکو به ریاست آقای ناصر 
نصیری تقاضای عضویت نمودم. همچنین اعلام نموده که پس 
از سالها فعالیت در فدراسیون انجمن های ورزشهای رزمی، به این 
نتیجه رسیدم که به صلاح اینجانب می باشد که با کیک بوکسینگ 
واکو ایران که تشکیلاتی معتبر به ریاست آقای ناصر نصیری، عضو 
رسمی کنفدراسیون آسیا )واکو آسیا( و سازمان جهانی واکو می 
باشد، فعالیت نمایم.  همچنین تایید می نمایم این اطلاعیه را با 
صراحت تکمیل نموده و این تصمیم با توجه به معرفی انجمن کیک 
بوکسینگ واکو به عنوان متولی ورزش کیک بوکسینگ در ایران و 
همچنین عضویت رسمی کیک بوکسینگ واکو ایران در کنفدراسیون 
کیک بوکسینگ آسیا )واکو آسیا( که عضو رسمی شورای المپیک 
آسیا می باشد و از طرف آن نهاد بین المللی  به عنوان مسئول ورزش 
کیک بوکسینگ در آسیا منصوب گردیده و اینکه سازمان جهانی واکو 
عضو رسمی گایسف  و کمیته بین المللی المپیک بوده، گرفته شده 
است. اینجانب آیدا یامی متعهد می شوم که کلیه ضوابط و مقررات 
انجمن کیک بوکسینگ واکو ایران، کنفدراسیون کیک بوکسینگ 
آسیا )واکو آسیا( و سازمان جهانی واکو را در سطوح و مراحل فعالیت 

خود با حفظ امانت و صیانت رعایت نمایم.
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نماینده وزن ۷۴ کیلوگرم کشتی آزاد کشورمان با پیروزی در دومین دیدارش در بازی های المپیک پاریس به حریف 
آمریکایی رسید. در ادامه رقابت های کشتی آزاد بازی های المپیک پاریس، مسابقات ۲ وزن دوم از ساعت ۱۱ صبح به وقت 
محلی )۱۲:۳۰ به وقت ایران( آغاز شد و نمایندگان اوزان ۷۴ و ۱۲۵ کیلوگرم کشورمان به مصاف حریفان خود رفته اند. 
در وزن ۷۴ کیلوگرم که ۱۷ نفر حضور دارند، یونس امامی در دور با نتیجه ۹ بر ۴ از سد فرانک چامیزو، دارنده مدال های 
طلا، نقره و برنز جهان از ایتالیا گذشت. وی در دور بعد هم با نتیجه ۱۰ بر صفر باکار اندیوم از گینه بیسائو را شکست داد. 

امامی در مرحله یک چهارم نهایی به مصاف کایل دیک، قهرمان جهان و دارنده مدال برنز المپیک از آمریکا خواهد رفت.

امامی به دیک آمریکایی رسید

سپاهان اصفهان و تراکتور تبریز بی گمان 
در مربع قهرمانی حضور داشته و پتانسیل 
ویژه ای برای قهرمانی دارند. امام آنچه آنان را 
از این مهم دور کرده شرایط متزلزل آنان در 
نتیجه گیری و جریان آماتوری فوتبال ایران 
است که اجازه نمی دهد باشگاه ها در مسیر 
درست و اصولی قرار بگیرند. با این حال در 
ادامه بررسی شرایط مدعیان اصلی قهرمانی 
بیست و چهارمین دوره لیگ برتر فوتبال 
ایران قصد داریم شرایط دو باشگاه سپاهان و 

تراکتور را مورد بررسی قرار بدهیم.

سپاهان و چالش های پیش رو

روی  پیش  چالش های  نیست  قرار  گویا 
شوک  اولین  برود.  بین  از  طلایی پوشان 
بزرگ این تیم قبل از آغاز لیگ برتر، حذف 
با  بود که  در پلی آف لیگ نخبگان آسیا 
شکستی سنگین مقابل شباب الاهلی امارت 
رقم خورد. موضوعی که باعث خواهد شد 
شاگردان ژوزه مورایس فصل جدید را با بحران 
آغاز نمایند. شکل و شمایل بازی با نماینده 
تغییرات  که  داشت  این  از  نشان  امارت 
احوال  و  اوضاع  است  نتوانسته  سرمربی 
این تیم را بهبود ببخشد. »هرچند می توان 
تاثیرات دوران بدنسازی را در این امر دخیل 
دانست«. با این پیش فرض که سپاهان در 
بدترین زمان ممکن پلی آف لیگ نخبگان 
را برگزار کرده است باید گفت؛ جدایی چند 
ستاره تاثیرگذار از این تیم و ورود بازیکنان 
جوان و آینده دار به جمع آنان اگر با مدیریت 
مناسبی همراه نگردد می تواند شرایط آنان را 
در همین ابتدای لیگ دچار بحران نماید. قدر 
مسلم اینکه با جدایی بازیکنان با تجربه و 
حضور بازیکنان جوان وزن سپاهان بلحاظ 
تجربه کاهش یافته اما نباید به سادگی از 
انگیزه مضاعف و دوندگی منحصر به فرد 

جوانان این تیم عبور کرد.

تراکتور همچنان ناشناخته

تراکتور هر بازیکنی را که اراده کرد، به خدمت 
گرفت. آنان با استخدام دراگان اسکوچیچ 
سرمربی اسبق تیم ملی قصد دارند با شناخت 
بیشتری وارد لیگ پیش رو شوند. اما باید 
اعتراف کرد که تراکتور همچنان ناشناخته 
است. هیچ هوادار خوش بینی در تبریز و 
سایر شهرها نمی تواند با قاطعیت از قهرمانی 
تراکتور سخن بگوید. به عبارتی باید گفت؛ 
زیر و بم تراکتور در فصول اخیر فراوان بوده 
و گویا این تیم  قادر نیست توازن درستی در 
طول لیگ داشته باشد. شاید دلیل اصلی این 
موضوع احساسات شدید مدیریت و هواداران 
این تیم باشد که برخلاف تصور انرژی منفی 
به آنان منتقل کرده و ریتم آهنگ آنان را 

برهم می زند. با این حال با حضور اسکوچیچ 
که برخلاف مربیان خارجی گذشته با شرایط 
فوتبال ایران کاملا آشناست و عملکرد قابل 
قبولی در تیم ملی داشته است، می توان 
به آینده این تیم امیدوار شد. به این نکته 
باید حضور بهترین های فصل گذشته لیگ 
در تراکتور را اضافه کرد که یقینا این تیم 
را تبدیل به مجموعه ای قدرتمند تر از گذشته 

کرده اند.

نقل و انتقالات جنجالی

این  تیم  دو  انتقالات  و  نقل  به  نگاهی 
موضوع را متبادر می کند که عمق ترکیب 
دو تیم بلحاظ حضور بازیکنان تاثیرگذار و 
ستاره غنی است. البته باید به تفاوت دو 
و  نقل  به  مربوط  فعالیت های  در  باشگاه 
انتقالات نیز اشاره کرد. هراندازه سپاهان به 

است،  شده  متمایل  جوانان  سمت  وسوی 
تراکتور به بازیکنان باتجربه بیشتر اعتماد 
کرده است. در عین حال در لیست ورودی 
آقایی  جواد  چون  بازیکنانی  نام  سپاهان 
پور، حسین گودرزی، صالح حردانی، محمد 
مهدی محبی، مهدی لیموچی و  محمد 
امین حزباوی دیده می شود که در مقایسه 
رامین  شامل  که  آنان  خروجی  لیست  با 
رضائیان، امید نورافکن، شهریار مغانلو، فرشاد 
احمدزاده و میلاد زکی پور می شود، نشان 
از جوانگرایی مطلق طلایی پوشان دارد. در 
تراکتور اما داستان متفاوت است؛ خروجی 
و ورودی قرمزپوشان تبریز معنادار و حتی 
غیرقابل پیش  بینی بود. آنان علیرضا بیرانوند 
را جانشین حسین پورحمیدی که بهترین 
دروازبان فصل گذشته لیگ بود، کردند. دو 
خرید جنجالی دیگر تراکتور نیز سرو صدای 
بسیاری برپا کرد؛ جایی که مهدی ترابی و 
دانیال اسماعیل فر در اوج دوران بازی خود 

راهی تبریز شدند و در نهایت تبریزی ها ایگور 
پوستونسکی هافبک کروات را به جمع خود 
عارف  مطهری،  امیرارسلان  کردند.  اضافه 
رستمی، و صفا هادی را نیز باید مهمترین 

خروجی های تراکتور تلقی نماییم.

لیگ قهرمانان آسیا

سپاهان با فتح جام حذفی این فرصت را 
پیدا کرد که با عبور از دو پلی آف آسیا به 
لیگ نخبگان صعود کند. اما این مهم با 
شکست آنان مقابل نماینده امارات مقدور 
نشد تا به همراه تراکتور که لیگ گذشته 
را با رتبه چهارم به پایان رسانده بود راهی  
لیگ قهرمانان آسیا »سطح دو« شوند. آنچه 
در نگاه اول قابل توجه است اینکه بلحاظ 
تدارک و امکانات قاعدتا باید این دو تیم در 
لیگ نخبگان حضور داشتند. اما بلحاظ اعتبار 

و پیشینه، شرایط سرخابی ها به مراتب بهتر 
به نظر می رسد. اما باید دید شرایط حضور 
سپاهان و تراکتور در لیگ قهرمانان چگونه 
کشورها  سایر  نمایندگان  بی گمان  است؟ 
سهمیه  افزایش  برای  مضاعفی  انگیزه  از 
برخوردار خواهند بود و از طرفی میزان قدرت 
باشگاه های  به  نسبت  نیز  آنان  تدارک  و 
بزرگ آسیا ناشناخته تر خواهد بود. شکست 
سپاهان مقابل شباب الاهلی نیز به این نکته 
اشاره دارد که لیگ قهرمانان آسیا و موفقیت 

در آن نباید سهل و آسان باشد.

مدعیان دور از جام

آنچه مسلم است اینکه دو مدعی شهرستانی 
از قهرمانی لیگ  ایران سال هاست  فوتبال 
برتر فاصله گرفتند. در این خصوص می توان 
دو علت را دخیل دانست؛ ابتدا اینکه هر 
دو باشگاه از موقعیت نسبتا مناسب خود 
بلحاظ مسائل اقتصادی و حتی مدیریتی، 

سود و بهره چندانی نمی برند. گاهی مشاهده 
می شود براساس نیازهای فنی وارد بازار نقل 
و انتقالات نشده و صرفا جذب ستاره ها را 
مدنظر دارند. موضوع دوم که کلیت فوتبال 
ایران را شامل می شود اینکه شرایط نیمه 
حرفه ای ایران اجازه پرداختن به کار اصولی 
در  مثال  عنوان  به  و  نداده  را  حرفه ای  و 
فصل گذشته کسر چهار امتیاز از سپاهان 
»هرچند امتیازات با حکم کمیته استیناف 
به آنان بازگشت«، شیرازه آنان را بلحاظ تمرکز 
و تفکر برهم ریخت. آن طرف تراکتور هرگز 
نتوانسته است ثبات معمول در باشگاه داری 
را در مجموعه خود نهادینه کند و تغییرات 
آنان بسیار احساسی و گاهی برخلاف نیاز 

آنان است.

فصلی متفاوت برای جبران

و  بیست  فصل  گفت،  جرات  با  می توان 
چهارم، فصلی متفاوت برای سپاهان اصفهان 
و تراکتور تبریز خواهد بود؛ از طرفی با ورود 
نسل جدید فوتبال ایران، بازیکنان به صورت 
مساوی در چهار تیم اول مدعی قهرمانی 
تقسیم شده اند. آن طرف قدرت سرخابی ها 
دیگر  است. و موضوع مهم  متعادل شده 
اینکه حضور در لیگ آسیا نیز به هر چهار تیم 
بخصوص تراکتور و سپاهان امکان تدارک و 
آمادگی بیشتری را خواهد داد.  به همین 
دلیل می توان شانس بیشتری برای آنان در 
بود. ژوزه مورایس  فصل پیش رو متصور 
سرمربی سپاهان به طور کامل با فوتبال ایران 
آشنایی پیدا کرده و جذب بازیکنان جوان 
نشان از این موضوع دارد که این سرمربی 
قصد دارد اندیشه های خود را با جوانان به 
هدف نزدیک نماید. درگان اسکوچیچ هم با 
زیر و بم فوتبال پارسی آشناست و با اتکا 
فصل  ایران  فوتبال  باتجربه  ستاره های  به 

متفاوتی را تجربه خواهد کرد.

سپاهان و تراکتور می توانند مدعی باشند

یقینا می توانند مدعی  ترکتور  و  سپاهان 
شرایط  طرفی،  از  باشند.  قهرمانی  جدی 
دیگر  مدعی  دو  به  نسبت  آنان  میزبانی 
بهتر است. از طرفی دیگر به نظر می رسد 
خریدهای جدید آنان برحسب نیاز صورت 
گرفته است. با این حال اگر این دو باشگاه 
بحران  خود  برای  اخیر  فصول  همچون 
خواسته بوجود نیاورند و با ناخواسته های 
معمول لیگ ایران مواجه نشوند، باید آنان 
بدانیم.  جام  فتح  مدعیان  جدی ترین  را 
یقینا رویارویی ترکتور همراه با ستاره های 
فصل گذشته پرسپولیس مقابل قرمزپوشان 
و  بود  خواهد  دیدنی  و  جذاب  پایتخت 
نبرد تمام عیار تیم نکونام با اندیشه های 
به  انتهای فصل  در  نیز  پرتغالی مورایس 

معنای آخرین دوئل قهرمانی است.

شرایط مدعیان قهرمانی لیگ بیست و چهارم زیر ذره  بین »دنیای هوادار«؛

از طوفان زرد آسیا تا پرشورها

 

گوشه  وکنار

خارج از گود

ورزشی

حسن صانعی  پور

فرانسه در عطش طلای بسکتبال؛

یانکی ها بدنبال تکرار تاریخ

تیم ملی بسکتبال فرانسه در خانه به دنبال سنت شکنی و 
کسب مدال طلای بازی های المپیک پاریس است اما این 
تیم در آخرین ایستگاه به سد محکمی به نام آمریکا خورده  

است.

رقابت های بسکتبال  پرونده  به گزارش »دنیای هوادار«، 
آخر  صفحه  به  شرایطی  در  پاریس  المپیک  بازی های 
خود رسید که تیم های آمریکا و فرانسه به دیدار پایانی 
راه یافته اند و برای مدال طلا به میدان می روند. تیم های 

آلمان و صربستان نیز به دنبال کسب مدال برنز هستند.

در مرحله  نیمه نهایی این بازی ها میزبان موفق شود 
۷۳ بر ۶۹ آلمان را شکست بدهد تا یک پای فینال 
باشد، در آن سوی میدان آمریکا در شرایطی که خطر 
بر ۹۱  نتیجه ۹۵  با  و  زحمت  به  احساس می کرد،  را 
صربستان را از پیش رو برداشت تا راهی فینال شود و 
حالا باید فرانسه و آمریکا در دیدار پایانی رو در روی 

هم صف آرایی کنند.

فرانسه که سابقه کسب مدال المپیک را ندارد به دنبال 
این است تا در خانه سنت شکنی کرده و در برابر چشمان 
میلیون ها هوادار فرانسوی، بر سکوی نخست تکیه بزند 
هرچند کار بسیار سختی برابر تیمی دارد که با قهرمانی در 
المپیک عجین شده و بیشترین عناوین قهرمانی را در این 

رقابت ها به خود اختصاص داده است.

به هر حال چهره قهرمان این دوره از بازی ها فردا مشخص 
خواهد شد چراکه فرانسه در خانه و از ساعت ۲۳ به مصاف 
آمریکا می رود و قبل از آن هم آلمان و صربستان تکلیف 
مدال برنز این بازی ها را مشخص خواهند کرد. آمریکا در 
صدر برترین تیم های بسکتبال جهان است و فرانسه نیز در 

رده نهم رنکینگ فیبا قرار دارد.

جوکوویچ پاداش المپیکی خود 

را به امور خیریه می دهد

نواک جوکوویچ مبلغ ۱۷۲ هزار پوند جایزه طلای المپیک 
خود را به اهداف بشر دوستانه اختصاص داد.

به گزارش »دنیای هوادار«، تنیسور صربستانی پس از کسب 
مدال طلا بازی های المپیک پاریس جایزه ۱۷۲ هزار پوندی 

خود را برای اهداف بشر دوستانه در نظر گرفت.

جوکوویچ در این خصوص اظهار داشت: قبل از بازی فینال 
این تصمیم را گرفته بودم چراکه من با رسیدن به دیدار 
پایانی و کسب عنوان قهرمانی به هر آنچه می خواستم 
رسیدم. برافراشته شدن پرچم صربستان و خواندن سرود 
ملی کشورم بهترین چیزهایی بود که من به آن دست 
یافتم و چیزی بالاتر از آن نیست و حالا نوبت آن رسیده 
تا این پاداش را به افرادی بدهم که بیشتر از من به آن 

نیاز دارند.



تیرانداز معروف کره ای از حال رفت
کیم یه چی، تیرانداز کره جنوبی که در المپیک به شهرت رسید، در نشست خبری بیهوش 

شد. این ورزشکار در یک نشست خبری در کره جنوبی شرکت کرد و بدلیل استرس و 
خستگی از حال رفت. او اکنون در بیمارستان به هوش آمده است. کیم یه چی در 

المپیک ۲۰۲۴ پاریس در تیراندازی با تپانچه بادی ۱۰ متر نقره گرفت. در طول 
مسابقه این ورزشکار بدلیل ظاهر خونسردش معروف شد.

پدرو نتو به چلسی پیوست
به گزارش فابریس هاوکینس از RMC Sport و با دیوید اورنستین، پدرو نتو به چلسی 

می پیوندد. آبی ها با ژرژ مندس، ایجنت نتو بر سر دستمزد این بازیکن ٢4 ساله به 
توافق رسیده اند و علاوه بر این وولورهمپتون را نیز با پیشنهادی 60 میلیون یورویی 

+ 3 میلیون یورو پاداش راضی کردند. وینگر تیم ملی پرتغال به زودی تست های 
پزشکی را پشت سر خواهد گذاشت. 

والاس آلمیدا به چادرملوی اردکان پیوست
چادرملوی اردکان موفق شد والاس آلمیدا را با عقد قرارداد به چادرملوی اردکان منتقل کند. 

آلمیدا در لیگ بیست وچهارم لیگ برتر برای چادرملوی اردکان توپ خواهد زد. او سابقه 
بازی در تیم فلومیننزه برزیل را دارد. نکتۀ جالب توجه درخصوص این بازیکن این 

است که او در 18 سالگی، بطور جدی در تیررس لیورپول قرار داشت و حتی در 
آستانۀ امضای قرارداد با این تیم شهیر انگلیسی پیش رفت!

بازگشت مربی تیم ملی به عرصه باشگاهی!
روز گذشته باشگاه گل گهر سیرجان با انتشار یک بیانیه رسمی اعلام کرد که در فصل آتی 

در لیگ برتر زنان تیم داری خواهند کرد. با تیم داری گل گهر در لیگ برتر زنان، احتمال 
حضور مریم جهان نجاتی روی نیمکت این تیم بسیار زیاد است. جهان نجاتی دو بار 

با شهرداری سیرجان در لیگ های هشتم و سیزدهم قهرمان شده است و بعد از 
مرضیه جعفری، پرافتخارترین مربی فوتبال زنان ایران به شمار می رود.

سرلک به وزن  کشی نرسید و از المپیک حذف شد!
متاسفانه علیرضا سرلک، نماینده وزن ۵۷ کیلوگرم کشتی آزاد ایران که صبح دیروز به پاریس 

رسیده بود، به موقع سر مراسم و پروتکل های وزن کشی رقابت های کشتی آزاد المپیک 
نرسید و لحظاتی پیش و طبق اعلام رسمی این مسابقات، مقابل ری هیگوچی از 

تیم کشتی آزاد ژاپن بازنده اعلام شد تا شانس مدال برای یک کشتی  گیر تیم ملی 
کشتی آزاد و کاروان ایران ایران در المپیک ٢0٢4 از دست برود!

 مدافع اکوادوری به PSG پیوست
پاری سن ژرمن با ویلیان پاچو، مدافع میانی اینتراخت فرانکفورت، قراردادی 5 ساله به ارزش 

40 +5 میلیون یورو امضا کرد. پیش از این گزارش شده بود که قهرمان فرانسه در حال 
کار بر روی انتقال مدافع اکوادوری است و توافق با خود او قبلاً انجام شده است. 

امروز در نهایت باشگاه پاریسی انتقال را رسما اعلام کرد. در روزهای گذشته پاری 
سن ژرمن به دنبال تسریع انتقال بود.

وستون مک  کنی از انتقال به فیورنتینا استقبال نمی کند
وستون مک  کنی جایی در برنامه های تیاگو موتا برای فصل آینده ندارد و در فاصلۀ یک  سال 

تا پایان قرارداد خود در مسیر جدایی از یوونتوس قدم برمی  دارد. پس از انتقال مویزه  کیه 
به فیورنتینا، بنفش ها اکنون بدنبال انتقال این هافبک ٢5 ساله آمریکایی هستند. 

یوونتوس و فیورنتینا، ایده معاوضه نیکولاس گونزالس و وستون مک  کنی را 
بررسی می کنند اما ظاهراً هافبک آمریکایی یوونتوس تمایلی به این انتقال ندارد.

زارع مقتدرانه گام به نیمه نهایی گذاشت
در ادامه رقابت های کشتی آزاد بازی های المپیک پاریس، نمایندگان اوزان ۷۴ و ۱۲۵ کیلوگرم 

کشورمان به مصاف حریفان خود رفته اند. در وزن ۱۲۵ کیلوگرم که ۱۶ نفر حضور دارند، 
امیرحسین زارع در دور نخست با نتیجه ۵ بر صفر مقابل آیال لازاریف از قرقیزستان به 

برتری دست یافت. وی در دور بعد هم با نتیجه ۱۰ بر صفر دسی از کانادا را شکست 
داد و گام به نیمه نهایی گذاشت.

برش های کوچک از جهان ورزشبرش های کوچک از جهان ورزش

حسین نژاد رسما لژیونر شد
ستاره جوان فصل قبل سپاهان به عضویت دینامو ماخاچ کالا درآمد. محمدجواد حسین نژاد بطور 

رسمی به دینامو ماخاچ قلعه پیوست تا جدیدترین لژیونر فوتبال ایران لقب گیرد. هافبک 
سابق سپاهان در ادامه فصل جدید برای تیم دینامو ماخاچ قلعه روسیه بازی خواهد 

کرد. او پس از سعید سحرخیزان، محمد قربانی و کسری طاهری چهارمین بازیکن 
جوان ایرانی شاغل در لیگ روسیه است.

لی کارسلی سرمربی تیم ملی انگلیس شد
لی کارسلی، سرمربی سابق تیم زیر ٢1 ساله های انگلیس، هدایت تیم بزرگسالان این کشور را 

بر عهده گرفت و جانشین گرت ساوتگیت شد. لی کارسلی به  عنوان سرمربی موقت تیم 
ملی این کشور انتخاب شد. در راستای استعفای گرت ساوتگیت پس از نایب قهرمانی 

سه شیرها در یورو ٢0٢4، فدراسیون فوتبال انگلیس پروسه انتخاب جانشین او را آغاز 
کرد و در نهایت انگشت روی سرمربی سابق تیم ملی زیر ٢1 ساله های خود گذاشت.

داوید دخیا به فیورنتینا پیوست
اگر همه  چیز طبق برنامه پیش برود، داوید دخیا به احتمال زیاد امروز با حضور در فلورانس 

ایتالیا در تست های پزشکی فیورنتینا حاضر می شود و سپس قراردادی 1 + 1 ساله با 
دستمزد خالص 3 میلیون یورویی را با ویولا امضا خواهد کرد. رومانو و مورتو نیز 

گزارش دادند انتقال دخیا به فیورنتینا تقریبا قطعی  شده و او آماده است پس از 
یک سال بدون تیم بودن، به میادین بازگردد. 

کاکوتا خرید جدید آبی ها
استقلال تهران بصورت رسمی اعلام کرد که گائل رومئو کاکوتا رومئو کاکوتا وینگر ۳۳ ساله 

فرانسوی به استقلال پیوست. وی محصول آکادمی لانس و چلسی است و در رده 
بزرگسالان، در تیم های مختلفی از جمله چلسی، فولهام، بولتون، لاتزیو، رایو وایکانو، 

سویا، دیپورتیوو لاکرونیا و... به میدان رفته است. کاکوتا سابقه بازی در همه 
رده های ملی فرانسه را دارد اما در رده بزرگسالان، برای کنگو به میدان رفته است.

طلای تاریخی پاکستان در دوومیدانی المپیک
ورزشکار پرتاب نیزه توانست پاکستان را بعد از چهل سال به طلای المپیک برساند. ارشد 

ندیم پاکستانی با شکستن رکورد المپیک با پرتاب  ۹۲.۹۷ متری در فینال پرتاب نیزه 
مردان در پاریس ۲۰۲۴، مدال طلا را برای این کشور پس از ۴۰ سال به دست آورد. 

ندیم که پرتاب اولش خطا اعلام شد، در دومین تلاش خود بهترین عملکرد دوران 
حرفه  ای اش را ارائه داد.

دنی اولمو به بارسلونا پیوست
بارسلونا با انتشار بیانیه و تصاویری از جذب ستاره اسپانیایی باشگاه لایپزیش که محصول 

آکادمی لاماسیا به شمار می رود خبر داد. دنی اولمو با امضای قراردادی 6 به جمع شاگردان 
هانسی فلیک اضافه شد. بارسلونا بابت این انتقال، مبلغ پایه 55 میلیون یورو + 7 

میلیون یورو بندهای پاداش را به لایپزیش پرداخت خواهد کرد تا اولمو رسماً سومین 
فروش گران قیمت باشگاه آلمانی )پس از گواردیول و سوبوسلای( لقب بگیرد.

دنیز اونداف به اشتوتگارت پیوست
با اعلام اشتوتگارت، دنیز اونداف با عقد قراردادی سه  ساله تا تابستان ٢0٢7 به این تیم 

پیوست تا آن ها را در لیگ قهرمانان اروپا همراهی کند. اشتوتگارت بابت انتقال دنیز 
اونداف ٢8 میلیون پوند )بیش از 30 میلیون یورو( به برایتون پرداخت می کند که 
رکورد نقل  و  انتقالاتی باشگاه آلمانی محسوب می شود. دنیز اونداف در فصل ٢4-

٢0٢3 و دوران حضور قرضی خود در اشتوتگارت، 19 گل و 10 پاس گل ثبت کرد.

زارع سرمربی ملوان شد
مازیار زارع پس از استعفا از هدایت شمس آذر به عنوان سرمربی جدید ملوان انتخاب شد. 

سعید دقیقی سرمربی فصل قبل شمس آذر چندی پیش به عنوان سرمربی ملوان 
انتخاب شده بود که چند روز پیش از هدیت این تیم استعفا کرد. احتمال دارد 

سعید دقیقی هم به تیم سابق خود بازگردد! زارع در لیگ بیست ودوم نیز هدایت 
تیم فوتبال ملوان بندرانزلی را به عهده داشت.
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